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روسـای  هیئت رئیسـه،  اعضـای  دانشـگاه،  رییـس  بـا حضـور 

دانشـکده ها و بیمارستان ها و مدیران گروه های آموزشی دانشگاه 

علوم پزشـکی تهران، دومین نشسـت سـالانه مدیران گروه های 

آموزشـی دانشـگاه علوم پزشـکی تهران برگزار شـد.

در ایـن برنامـه کـه از سـاعت 7 صبـح روز پنجشـنبه ۱3 آبـان 

95 در اردوگاه شـهید باهنر برگزار شـد، پـس از صرف صبحانه، 

برنامـه به طـور رسـمی از سـاعت 8 با تـلاوت آیاتـی از کلام الله 

مجید در سـالن کوثر آغاز شـد؛ سـپس دکتر جعفریان با اشـاره 

بـه اینکـه ایـن فضـا انتخاب شـد تا اسـتادان در فضـای مفرح و 

آرامی حضور داشـته باشـند؛ گفـت: برنامه امـروز در 3 کارگروه 

بـا سـه موضـوع برگزار خواهد شـد و در جلسـه ای کـه در عصر 

برگـزار خواهیـم کـرد، بـه جمع بنـدی مطالـب مطرح شـده در 

کارگروه هـا خواهیـم پرداخت.

وی بـا اشـاره بـه اینکه فضای جلسـات امـروز، مبتنـی بر گفت 

وگو و در یک محیط غیررسـمی برگزارشده تا دوستان به راحتی 

بااین حـال اگـر در ایـن  ابـراز کننـد؛ افـزود:  نظـرات خـود را 

کارگروه هـا بـه نتیجـه خاصی برسـیم، بـه علت حضـور اعضای 

شـورای دانشـگاه، می توانیـم آن را تصویـب کنیم.

با تاکید رییس دانشگاه بر توجه به کیفیت به جای کمیت 

نشست مدیران گروه های آموزشی دانشگاه در اردوگاه 
شهید باهنر برگزار شد
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در ادامـه ایـن جلسـه دکتر امینی، مشـاور عالی رئیس دانشـگاه 

ضمـن خوشـامدگویی بـه اسـتادان شـرکت کننده، گفـت: بـه 

پیشـنهاد دوسـتان بـه ایـن نتیجـه رسـیدیم کـه این جلسـه را 

در محیطـی خـارج از فضـای رسـمی دانشـگاه برگـزار کنیـم و 

اعتقادداریـم بـا کمـک فضای غیررسـمی حاکم بـر برنامه امروز 

بتوانیـم بازخوردهـای مناسـب تری از دوسـتان داشـته باشـیم.

وی بـا تأکیـد بـر نقـش تأثیرگـذار مدیـران گروه هـای آمـوزش 

در پیشـبرد برنامه هـای دانشـگاه، افـزود: یکـی دیگـر از اهداف 

برگـزاری ایـن جلسـه آشـنا شـدن هیئت رئیسـه بـا مشـکلات 

پیـش روی مدیـران گروه هـا درراه اجرای برنامه های دانشـگاه و 

شـنیدن پیشـنهاد ها و انتقـادات ایـن عزیـزان اسـت و همی جا 

از دوسـتان عزیـز تقاضا می کنـم در جلسـات کارگروه ها نظرات 

خـود را در اختیـار مـا قـرار دهند.

دکتر امینی با اشـاره به اینکه شـعار این دوره مدیریتی دانشگاه، 

توجـه بـه کیفیـت به جـای افزایـش کمیـت اسـت؛ گفـت: در 

دوره هـای قبل کارهای بزرگ و تأثیرگذاری در سـطح دانشـگاه 

انجام شـده کـه دسـتاوردهای آن بـه ما رسـیده اسـت و در این 

دوره تصمیـم گرفتـه شـد توسـعه کمـی مگـر در مـوارد خیلی 

ضـروری و خـاص نداشـته باشـیم و در عـوض بـه کارهایمان به 

لحـاظ کیفیت عمـق دهیم.

پس از سخنان دکتر امینی، دکتر پارساپور به تشریح برنامه های 

تدوین شده برای استادان پرداخت.

در ادامـه دکتـر جعفریـان بـا اشـاره به اینکـه هیچ زمانـی برای 

اصلاح دیر نیسـت؛ اضافه کرد: شـاید برای دوسـتان این سـؤال 

مطرح شـور که برگزاری این جلسـه در سـومین سـال مدیریت 

ایـن دوره چـه نتیجـه ای خواهـد داشـت و در ایـن فرصت قصد 

دارد چـه چیـزی را اصلاح کند؟

وی افـزود: بـه نظـر مـا دانشـگاه یـک مسـیر مسـتمری دارد و 

تجربه بیست سـاله مدیریت دانشـگاه نشـان می دهد که هرجایی 

مسـیر درسـتی اتخاذ شـده اسـت، ادامـه یافته و تغییـر مدیران 

دانشـگاه و مدیران سیاسـی کشـور، تأثیری بر آن نداشته است.

رئیـس دانشـگاه با اشـاره به اینکه گزارشـی که از این جلسـات 

تهیه می شـود قطعـاً کمک حال مدیـران بعدی دانشـگاه خواهد 

شـد؛ گفـت: بازخوردهایـی که از این جلسـات به دسـت می آید 

علاوه بر ارزشیابی فعالیت های انجام گرفته در این دوره، می تواند 

برای تدوین برنامه های بعدی دانشـگاه مورداسـتفاده قرار گیرد.

وی بـا تأکید بر اینکه بسـیاری از مسـائل هم وجـود دارد که در 

کوتاه مدت قابل حل اسـت، گفت: بسـیار از مسـائل هم هسـتند 

کـه در کوتاه مدت قابل حل هسـتند به شـرط اینکـه اولًا از آن ها 

مطلـع شـویم و در ثانی برای حـل آن اقدام کنیم.

دکتـر جعفریان در پایان سـخنان خود فایده دیگر این جلسـات 

را دریافـت بازخـورد مدیران گروه هـا از کادر مدیریتی دانشـگاه 

عنـوان کـرد و گفت: بـا برگزاری این جلسـات این امـکان برای 

مدیـران گروه هـای آمـوزش بـه وجـود می آیـد کـه در جریـان 
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مشـکلات و تنگناهـای کادر اجرایـی و مدیریتـی دانشـگاه قرار 

بگیرنـد و ایـن مسـئله باعـث می شـود ایـن دوسـتان در محیط 

عمـل، واقع گرایانه تـر تصمیـم بگیرنـد که بـه اعتقاد من بسـیار 

از سـوءتفاهم ها بیـن مدیـران گروه هـا و کادر اجرایـی بـه دلیل 

وجـود نداشـتن همین ارتباطات اسـت که این جلسـات فرصت 

مناسـبی بـرای ایجـاد این ارتباطات اسـت.

پس از سـخنان دکتر جعفریان، مدیران گروه ها در سـه کارگروه 

»راهکارهای ارتقاء پروفشنالیسـم در محیط بالینی«، »ارزشیابی 

هیئت علمـی« و »خـط پژوهشـی و سـازوکارهای اجرایـی آن« 

شـرکت کـرده و بـه بیـان دیدگاه هـای خـود درزمینـهٔ موضوع 

پرداختند. کارگروه هـا 

برنامـه بعـدی که برای مدیران گروه های آمـوزش در نظر گرفته 

شـده بـود، برنامه اسـتخر و سـالن ورزشـی بـود که با اسـتقبال 

خوب اسـتادان مواجه شد.

پس از اقامه نماز و صرف ناهار، اسـتادان شـرکت کننده در سـه 

جلسـه یـک سـاعته با حضـور همه شـرکت کنندگان در جلسـه 

برگزارشـده بـود؛ بـه جمع بندی نتایـج و اظهارنظـر در خصوص 

کارگروه هـای برگزارشـده پرداختند.

Á  پروفشنالیسم هسـته فعالیت های پز4کی
است

مدیران گروه های آموزشـی در نشسـتی به بررسـی مسائل پیش 

روی پروفشنالیسم در دانشگاه پرداختند.

در ابتدای این جلسـه دکتر نجفی، مدیر گروه بیهوشـی دانشگاه 

به ارائه مسائل مطرح شده و دیدگاه اعضای کارگروه در خصوص 

موضوع بحث پرداخت.

در ادامه دکتر امینی، مشـاور رئیس دانشـگاه و مسئول کارگروه 

پروفشنالیسـم با تشـکر از شرکت فعال استادان در این کارگروه، 

گفـت: طبـق بررسـی های کـه دفتـر تعهـد حرفـه ای در سـطح 

دانشـگاه انجـام داده، چالش هـای اجرای پروفشنالیسـم در سـه 

سـطح فردی، سـازمانی و برون سـازمانی طبقه بندی می شـود.

وی افـزود: بـرای اینکـه مـا یـک حرکـت نظام مند بـرای بهبود 

وضعیت پروفشنالیسـم در سـطح دانشـگاه داشـته باشـیم، سند 

»ارتقـاء تعهـد حرفـه ای دانشـگاه« تدوین شـد که این سـند در 

اسـفند 93 به تصویب شـورای دانشـگاه رسـید.

مشـاور عالـی رئیـس دانشـگاه بـا اشـاره بـه اینکـه آیین نامـه 

انضباطـی دانشـگاه علـوم پزشـکی بایـد متفـاوت از آیین نامـه 

انضباطـی رشـته های دیگـر باشـد، گفـت: بـا تـلاش دانشـکده 

پزشـکی، شـیوه نامه هایی بـرای چگونگـی مواجهه با سـوء رفتار 

حرفـه ای تهیـه شـد و در اختیـار وزارت بهداشـت، درمـان و 

آمـوزش پزشـکی قرار گرفـت تا در صورت صلاحدیـد با تصویب 

در وزارتخانـه یـا شـورای عالی انقـلاب فرهنگی، مجـوز اجرا در 

اختیـار دانشـگاه های علـوم پزشـکی قـرار گیرد.

وی مورد مهم دیگر این بحث را توانمندسازی اعضای هیئت علمی 
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برشـمرد و گفـت: مرکـز مطالعات و توسـعه آموزش پزشـکی با 

همـکاری دفتر تعهد حرفه ای دانشـگاه، عمـده فعالیت درزمینهٔ 

توانمندسـازی اعضـای هیئت علمی در زمینه آمـوزش، ارزیابی و 

بازخورد در حیطه پروفشنالیسم را بر عهده دارد و در مرحله اول 

کارگاه هایـی بـرای مدرسـین برگزار کـرده اسـت؛ همچنین این 

آموزش هـا بایـد بـرای فراگیـران هـم انجـام گیرد که بـرای این 

کار E.D.C و دفتـر تعهـد حرفـه ای با کمک دانشـکده ها شـروع 

بـه کار کـرده و از سـال جـاری در چندیـن گروه هـم آموزش و 

هم ارزشـیابی درزمینهٔ پروفشنالیسـم اجرایی می شـود.

دکتـر امینـی بـا اشـاره بـه اینکـه در کنـار ایـن اقدامـات، یکی 

دیگـر از فعالیت هایـی کـه می توانـد بـه ایـن بحث کمـک کند، 

فعالیت هـای ترویجـی اسـت؛ گفـت: متأسـفانه در ایـن زمینـه 

کار جـدی و بزرگـی انجام نشـده اسـت امـا به عنـوان یکـی از 

فعالیت هـا انجام شـده در ایـن زمینـه ما عـلاوه بر بحـث ارتقای 

معرفـی  بحـث  دارد،  را  روال خـود  کـه  هیئت علمـی  اعضـای 

اسـتادانی به عنـوان الگـوی رفتـار حرفـه ای و تقدیـر از آنـان در 

سـطح دانشـگاه است.

دکتر امینی با تأکید بر اینکه بحث پروفشنالیسم مبحث جدایی 

از فعالیت های ما نیست، گفت: پروفشنالیسم هسته فعالیت های 

پزشکی ماست و هر فعالیت آموزشی، پژوهشی و درمانی ما اگر 

مبتنی بر پروفشنالیسم نباشد، کیفیت بالایی نخواهد داشت.

وی بـا اشـاره به اینکه پروفشنالیسـم یک مبحـث صفر و صدی 

نیسـت، گفـت: اینکـه مـا نهایـت تـلاش خـود را بکنیـم که به 

اصـول پایبنـد باشـیم در حداکثـر فضـا و شـرایطی کـه بـه مـا 

اجـازه می دهـد، یعنـی اینکه ما اخلاقـی رفتار می کنیـم و همه 

ما شـاهد هسـتیم در همین شـرایط سـخت افراد و بخش هایی 

هسـتند کـه به لحـاظ رعایـت اخلاق حرفـه ای، الگو هسـتند.

از  اینکه بخش دیگری  با اشاره به  وی در خاتمه سخنان خود 

مسائل، مربوط به زیرساخت هاست، گفت: این مسائل که طیفی 

از مشکلات جزئی تا کلی را در برمی گیرد که با اصلاح آن توسط 

دانشگاه، دانشکده و بیمارستان می توان به این بحث کمک کرد.

در ادامـه ایـن جلسـه، مدیران گروه ها آموزشـی بـه بیان نظرات 

و راهکارهـای خـود درزمینهٔ مطالب مطرح شـده پرداختند.

در بخـش پایانـی این جلسـه دکتر جعفریان با اشـاره بـه اینکه 

در ایـن بحـث دو مفهـوم »تعهد حرفـه ای« و »رفتـار حرفه ای« 

داریـم، گفـت: تعهـد درون هـر انسـانی اسـت و قابل سـنجش و 

ارزیابی نیسـت؛ در مقابل رفتار نمود بیرونی دارد و قابل سنجش 

و ارزیابـی اسـت و علت تأکید ما بر رفتـار حرفه ای، نمود بیرونی 

داشـتن آن است.

وی با اشـاره به اینکه در بحث های مطرح شـده توسـط دوستان، 

بحـث ارزیابـی رفتـار حرفه ای اسـت؛ گفـت: به اعتقـاد ما، یکی 

از جاهایـی کـه مـا بایـد به دقـت بررسـی کنیـم؛ همین مسـئله 
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اسـت امـا باید توجـه کنیم که این ارزیابی کار سـاده ای نیسـت 

و مـا بایـد با روشـی معقول، متیـن و ملایمـی به پیش رویم.

رئیـس دانشـگاه بـا اشـاره بـه اینکـه در بحـث رفتـار حرفه ای، 

آیین نامـه جامـع و مناسـبی وجود نـدارد؛ گفـت: آیین نامه های 

انضباطـی موجـود صرفاً به مـوارد کلی اشـاره کرده اند و مصادیق 

دیـده  انضباطـی  آیین نامه هـای  در  رفتـار حرفـه ای  رعایـت 

نمی شـود؛ اما ما تا جایی که امکان داشـته باشـد سعی می کنیم 

اختیاراتـی ایجـاد کنیـم که به عنوان مثال حدود دو سـال اسـت 

کـه به بیمارسـتان ها اعلام شـده که اگـر رزیدنتـی وظایف خود 

را به درسـتی انجـام ندهـد، اجـازه ارتقاء او داده نشـود.

وی با اشاره به اینکه ورود هیئت علمی به این موضوع ضروری است؛ 

گفت: به همین جهت ما از مدیران گروه ها درخواست می کنیم 

که به این موضوع ورود کنند و همان طور که دکتر امینی اشاره 

کردند، ما نمونه هایی از بروز رفتار حرفه ای را در دانشگاه مشاهده 

می کنیم و به اعتقاد من اگر خودمان در این موضوع ورود نکنیم، 

اتفاق خوبی نخواهد افتاد و مشاهده می شود در بسیاری از مواقع 

احترام مخاطب،  و محترمانه در عین حفظ  تذکر ساده  با یک 

بسیاری ازاین دست مشکلات حل خواهد شد.

دکتر جعفریان در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به اینکه 

باید بحث رفتار حرفه ای متولی داشته باشد، گفت: همه تلاش 

ما این است که سازوکارهای مشخصی برای این موضوع تعریف 

کنیم، اما درعین حال اعتقادداریم به هیچ عنوان نباید به فکر ایجاد 

تشکیلات جدیدی برای این موضوع باشیم و باید تلاش کنیم 

این مسئله در همین مجاری موجود، ادغام و همپوشانی شود.

Á  فر9یند ارزیا3ی اعضـای هیئت علهی تحت
هیچ 4ـرایطی نباید متوقف 4ود

 نشسـت جمع بنـدی کارگـروه ارزیابـی اعضـای هیئت علمـی با 

حضـور مدیـران گروه های آموزشـی دانشـگاه برگزار شـد.

در ابتـدای ایـن جلسـه دکتـر نیکنام مدیـر گـروه ایمونولوژی و 

بیولوژی دانشـکده پزشـکی به ارائه گزارشـی از جلسـه کارگروه 

و بیـان نظـرات و پیشـنهادان اعضای کارگـروه پرداخت.

در ادامـه دکتـر جلیلـی، معـاون آمـوزش دانشـگاه و مسـئول 

ایـن کارگـروه بـا بیـان ایـن مطلـب کـه اعضـای ایـن کارگروه 

خوشـبختانه از بخش هـای مختلـف مدیریتی و آموزشـی حضور 

داشـتند؛ گفـت: این قضیـه فرصت خوبی بود کـه بحث از منظر 

دیدگاه هـای مختلـف مـورد ارزیابی قـرار گیرد و عمـده زمان به 

بیـان دیدگاه هـای اعضـا اختصـاص یافـت و همه اعضا بـه بیان 

دیدگاه هـای خـود پرداختند.

پرداخت  اعضا  توسط  برخی موضوعات مطرح شده  بیان  به  وی 

و گفت: موضوعی که در این کارگروه بحث شد ارزیابی کیفیت 

آموزش بود و با توجه به اینکه فعالیت اعضای هیئت علمی جنبه ای 

مختلفی دارد و صرفاً محدود به مسائل آموزشی نیست، سعی شد 

در موضوع آموزش، کیفیت مورد ارزیابی قرار گیرد.

معاون آموزش دانشگاه با اشاره به اینکه بعضی نظرات مطرح شده 

در کارگروه، نظرات کلی در مورد ارزشیابی و تأکید بر اهمیت 

موضوع ارزشیابی بود؛ گفت: اعضا به بیان های مختلف جنبه های 

مختلف ارزشیابی را موردبررسی قرار دادند و تأکید شد ارزشیابی 

نباید افراد را به سمت بروز رفتارهای خاصی سوق دهد.

وی با اشاره به مسائل تکنیکال مطرح شده توسط اعضای کارگروه 

در مبحث ارزشیابی اشاره کرد و گفت: علاوه بر سیستم ارزشیابی 

فراگیر، ترویج فرهنگ خودارزیابی مورد تأکید قرا گرفت؛ همچنین 

در بحث تکنیکال ارزشیابی از فراگیران، مسائلی چون اطمینان 

برای سؤال  درستی  فرد  اینکه  از  اطمینان  نتایج،  درستی  از 

انتخاب شده است، برسی تفاوت نظر دانشجویان قوی و ضعیف و 

دانشجویان در حال تحصیل و فارغ التحصیل، بحث کمی و کیفی 

بودن و تبدیل شاخص ها، بازه زمانی ارزشیابی و دیده شدن ترندها 

موردبحث و بررسی قرار گرفت.

دکتر جلیلی در ادامه با اشاره به تدوین آیین نامه نظام جامع ارزیابی 

اعضای هیئت علمی در دانشگاه، گفت: پس از فاز مطالعاتی، در فاز 

برنامه ریزی، آیین نامه نظام جامع ارزشیابی اعضای هیئت علمی 

تدوین شده که در این آیین نامه از دانشکده ها خواسته شده است 

که در یک چارچوبی اعلام کنند که چگونه اعضای هیئت علمی 

خود را ارزیابی خواهند کرد.

را  ارزیابی خود  بعد دانشکده ها چارچوب  افزود: در مرحله  وی 

اعلام و این چارچوب در E.D.C دانشگاه موردبررسی قرار گرفت 

و در جلساتی با دانشکده ها، قالب نهایی آن آماده شد و در شورای 

دانشگاه به تصویب رسید و اکنون فاز اجرایی آن در ۱۱ دانشکده 

در حال انجام است و دانشگاه سعی کرده زیرساخت های موردنیاز 

آن را فراهم کند.

مسئول کارگروه ارزیابی اعضای هیئت علمی با تأکید بر این نکته که 

به هیچ عنوان نباید ارزیابی اعضای هیئت علمی متوقف شود؛ گفت: 
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ما برای ارزیابی نباید منتظر یک سیستم کامل و بدون نقص که 

احتمالًا هیچ گاه به وجود نخواهد آمد  باشیم و باید با حداکثر همین 

امکانات موجود، این فرآیند را پیگیری کنیم و البته می دانیم به 

همین اندازه هم می توانیم به نتایج این ارزیابی اتکا کنیم.

وی با اشاره به اینکه در ارزیابی اعضای هیئت علمی نباید صرفاً 

به نظر فراگیران اکتفا کنیم؛ گفت: وجوهی از فعالیت های اعضای 

هیئت علمی از دید فراگیران مخفی است و اتکای صرف به نظر 

نخواهد  کاملی  نتایج  هیئت علمی،  اعضای  ارزیابی  در  دانشجو 

داشت؛ اما قطعاً نظرات دانشجویان و فراگیران در ارزیابی باید 

موردتوجه قرار گیرد. همچنین باید سیستم دائماً پایش شود و 

اصولی در ارزشیابی رعایت شود و از روش های دیگری هم برای 

ارزیابی استفاده کنیم.

در ادامه جلسه، مدیران گروه های آموزشی به بیان دیدگاه های 

خود در خصوص نکات مطرح شده توسط کارگروه و بیان نظرات 

و پیشنهاد های خود در مورد موضوع بحث پرداختند.

در ادامه جلسه دکتر جعفریان با تأکید بر اینکه مسئله ارزیابی 

تنها  اینکه  عین  در  گفت:  است؛  موضوع حساس  یک  استادان 

راه ما برای اینکه ما بتوانیم در ارتقاء فردی اعضای هیئت علمی 

اثرگذار باشیم؛ مبحث ارزیابی است؛ اما به علت حساسیت این 

موضوع باید بسیار ظریف به آن نزدیک شد.

وی با اشاره به اینکه باید توجه داشته باشیم وظیفه ما به عنوان 

مسئولین و مدیران هر سیستمی که در آن هستیم؛ ارتقاء سازمان 

و افراد آن است؛ گفت: وقتی مسئولیت این جایگاه را می پذیریم؛ 

یکی از وظایف ما این است که برای ارتقاء عضو هیئت علمی، او 

را ارزیابی کنیم و به او بازخورد دهیم؛ ولو اینکه خود فرد دوست 

نداشته باشد و باید بدانیم این تکلیف است و یک انتخاب نیست؛ 

اگرچه ممکن است کار خوشایندی برای ما نباشد.

رئیس دانشگاه در خاتمه سخنان خود با بیان اینکه ارزیابی یکی از 

 )feasible( ابزار ارتقاء افراد است؛ گفت: باید تلاش کنیم ارزیابی عملی

باشد، در بعضی موارد ممکن است از ارزیابی 360 درجه استفاده کنیم 

و روزی برسد که بتوانیم حتی از بیمار هم بازخورد بگیریم.

وی با بیان اینکه بعید است به جز ارزیابی ما ابزار دیگری برای 

برنامه جاری، قسمت  در  افزود:  کنیم  پیدا  آموزش  در  ارتقاء 

اصلی برنامه معاونت آموزشی، ارزشیابی فراگیر، ارزشیابی استاد 

و ارزشیابی برنامه تعریف شده است و اعتقادداریم اگر بتوانیم به 

شکل درستی این موارد را ارزیابی و از نتایج آن استفاده کنیم، 

می توانیم ارتقاء آموزشی ایجاد کنیم و بعید است از مسیر دیگری 

بتوانیم به نتیجه برسیم.

Á  ایجـاد خط پژوهشـی یک فر9یند مسـتهر
و گام 3ه گام اسـت

نشست جمع بندی کارگروه خط پژوهشی و سازوکارهای اجرایی 
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آن با حضور مدیران گروه های آموزشی دانشگاه برگزار شد.

در ابتـدای ایـن جلسـه دکتـر یـزدی زاده معاون پژوهشـی مرکز 

 knowledge translation( تحقیقاتی بهره برداری از دانش سلامت

and exchange( به ارائه گزارشی از جلسه کارگروه و بیان نظرات 

و پیشـنهاد های اعضای کارگروه پرداخت.

 در ادامه دکتر یونسیان، معاون پژوهشی دانشگاه و مسئول کارگروه 

خط پژوهشی و سازوکارهای اجرایی آن، ضمن تشکر از ارائه کامل 

دکتر یزدی زاده، گفت: به دلیل اینکه احساس کردیم تعامل در 

یک گروه 30 نفرِ ممکن است دشوار باشد؛ اعضای کارگروه را 

به سه گروه در بخش های بالینی، علوم پایه و بهداشت عمومی 

تقسیم کردیم و بعد از ساعت ۱۱، نتایج به دست آمده از این سه 

گروه را تجمیع کردیم که علیرغم زمانی که صرف این کار شد، 

به نتایج خوبی رسیدیم.

وی با اشاره به اینکه در این مبحث تأکید ما بر مفهوم »یک قدم 

به جلو« است؛ گفت: ما در مباحثی که هم در این کارگروه و هم 

در جلسات قبلی داشتیم به این نتیجه رسیدیم که با عنایت به 

اینکه تعریف روشن و مشخصی از خط پژوهشی وجود ندارد و 

از طرف دیگر اجماع نظر واضح و مشخصی روی اینکه این خط 

تغییر  به  است  بهتر  باشد،  )جامع(  باریک  باید  پژوهشی چقدر 

رفتار فرد در طی زمان نگاه کنیم و اگر فردی قبلًا در زمینه های 

مختلف و متنوعی کار می کرده و اکنون فقط روی یک زمینه 

هرچند وسیع متمرکز شود، به نظر ما به تعبیری به سمت لاین 

دار شدن در حال حرکت است و به جای اینکه به نُرم نگاه کنیم، 

به تغییر رفتار افراد توجه کنیم. از طرف دیگر فردی که تاکنون 

فقط در حیطه تخصصی خود حرکت می کرده نیز اگر در این 

حیطه روی موضوع دقیق تری متمرکز شود، در راستای تمرکز 

بیشتر روی خط پژوهشی حرکت کرده است.

معاون پژوهشی دانشگاه با تأکید بر این مسئله که ترویج لاین صرفاً 

باید با مکانیسم های تشویقی باشد؛ گفت: حداقل در ابتدای کار 

ما نیاز به بودجه اضافه نسبت به بودجه جاری پژوهشی دانشگاه 

داریم تا این تفکر به وجود نیاید که خط پژوهشی، سایر برنامه های 

پژوهشی استادان را تحت تأثیر قرار خواهد داد.

وی با اشاره به اینکه لازم نیست همه افراد لاین پژوهشی داشته 

باشند؛ گفت: همان طور که برای انجام خدمات درمانی نیاز نیست 

همه افراد فوق تخصص داشته باشند؛ طبق مطالعاتی که در سایر 

کشورها انجام شده به این نتیجه رسیدیم که در موضوع پژوهش 

نیز لازم نیست همه محققین لزوماً دارای خط پژوهشی باشند.

دکتر یونسیان با بیان اهمیت نقشه جذب اعضای هیئت علمی، 

گفت: اگر تنوع رشته ها و موضوعات و به تعبیر دیگر مشخص 

از  یکی  به عنوان  دپارتمان  تحقیقاتی  پازل های  یا  پازل  بودن 
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معیارهای جذب اعضای هیئت علمی مطرح باشد؛ کنار هم قرار 

گرفتن این افراد و فعالیت در زمینه های مشخص شده می تواند 

توانمندی  به  اگر در جذب صرفاً  اما  ایجاد کند؛  نتایج درستی 

افراد توجه شود و زمینه ای کاری آن ها مکمل هم نباشد و احیاناً 

باشد؛ می تواند  داشته  زیادی  آنان همپوشانی  کاری  زمینه های 

باعث رقابت درون گروهی شود و اینجا وظیفه مدیران گروه های 

آموزشی در ایجاد تنوع هدفمند در لاین بر اساس پازل پژوهشی 

گروه بسیار حائز اهمیت است.

وی با اشاره به اینکه باید توجه کنیم لاین هدف نیست؛ گفت: 

ضمن اینکه باید دقت کنیم مبحث لاین دار شدن نباید باعث 

مشکلات شاخص درمانی های مرسوم - )برنامه ریزی در راستای 

تغییر شاخص بدون در نظر داشتن هدف واقعی که شاخص برای 

سنجش آن طراحی شده( - شود اما واقعیت این است که برای 

اینکه یک مکانیسم تشویقی برای فردی که لاین دارد ایجاد کنیم؛ 

چاره ای نداریم مگر اینکه به صورت فردی او را ارزیابی کنیم ولی 

باید دقت کنیم که این معیارهای ارزیابی پوسته ای و روبنایی نباشد.

پس از توضیحات دکتر یونسیان، مدیران گروه های آموزشی به 

بیان نظرات خود در مورد مباحث مطرح شده در کارگروه پرداختند.

در ادامه جلسه دکتر جعفریان با تشکر از مشارکت مؤثر استادان 

شرکت کننده در بحث گفت: این مشارکت فعال نشان می دهد که 

این موضوع برای مدیران محترم گروه های آموزشی اهمیت دارد.

با تأکید بر اینکه به داشتن خط پژوهش به لحاظ کمبود  وی 

منابع، به نفع همه ماست؛ گفت: وقتی منابع محدود باشد و هر 

فردی بخواهد در هر موضوعی کار کند؛ ناچار است هم ساختارهای 

جدید ایجاد کند، هم برای خود آمادگی هایی فراهم کند که این 

قضیه منابع بیشتری را مصرف خواهد کرد.

رئیس دانشگاه با بیان اینکه لاین نباید الزامی باشد، گفت: اصلًا 

ممکن است شرایط زیرساخت های ما اجازه ندهد که خیلی عمیق 

در یک زمینه فعالیت کنیم و ازاین رو شاید نیاز نباشد که همه 

افراد خط پژوهشی خیلی اختصاصی و ویژه ای داشته باشند و 

باید توجه کنیم بر اساس شرایط کاری می توان لاین را محدود 

یا گسترده کرد.

وی افزود: هر دپارتمانی می تواند چند مزیت نسبی خود را انتخاب 

کند و در این زمینه ها کار کند و در شرایطی که منابع محدودی 

داریم؛ بتوانیم این منابع را به شکل بهتری مدیریت کنیم.

اجرای خط  که  نکته  این  بر  تأکید  با  پایان  در  دکتر جعفریان 

پژوهش به معنای این نیست که روش های قبلی مسدود خواهد 

شد؛ گفت: همان طور که در گزارش دکتر یزدی زاده اشاره شد، 

در ابتدای فرآیندی که در مورد لاین صحبت می کنیم؛ منظور 

یک گستره وسیعی است؛ اما به تدریج که به جلو حرکت خواهیم 
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کرد، انتظار داریم موضوعات برای افراد شکل تخصصی تری پیدا 

کند و این مفهوم که باید مشی مشخصی در کارمان داشته باشیم، 

باید موردِ توجه ما قرار داشته باشد.

بخش پایانی برنامه بحث آزاد حضار بود که در این جلسه استادان 

شرکت کننده به بیان موضوعات و مشکلات خود در سطح دانشگاه 

پرداختند و اعضای هیئت رئیسه به پاسخگویی به برخی مسائل 

مطرح شده پرداختند.

استادان  یاد  نکوداشت  با  دکتر جعفریان  این جلسه  پایان  در 

درگذشته دانشگاه؛ گفت: در چند سال اخیر تعداد قابل توجهی 

از بزرگان دانشگاه را از دست دادیم که قطعاً فقدان این بزرگان 

خسارت بزرگی برای دانشگاه است.

وی همچنین با اشاره به روز ۱3 آبان، روز مبارزه با استکبار جهانی، 

اظهار داشت: همه ما خاطراتی از این روز داریم و به اعتقاد من 

خودباوری، بهترین راه مبارزه با استکبار است و این خودباوری 

تعیین کننده آینده ماست و وظیفه ما این است که در محیط 

دانشگاهی این باور را به وجود بیاوریم.

رییس دانشگاه با تشکر از حضور استادان محترم در این نشست 

افزود: قطعاً برنامه نقاط ضعفی داشته اما حضور دوستان و شرکت 

در بحث ها قطعاً فواید زیادی برای ما خواهد داشت.

این  پذیرفتن  بابت  آموزشی  گروه های  مدیران  از  تشکر  با  وی 

و  دارد  تبعاتی  مسئولیت  پذیرفتن  به هرحال  گفت:  مسئولیت؛ 

محدودیت هایی برای انسان به وجود می آورد و در فضای کاری 

آن  منافع  از  بیش  مسئولیت  پذیرفتن  منفی  تبعات  معمولًا  ما 

است؛ اما باید توجه کنیم که وقتی مسئولیتی را قبول می کنیم 

می پذیریم که با مقاومت و چالش مواجه شویم و وجود چالش 

یک امر دائمی است و نه یک امر گهگاه.

 دکتـر جعفریان بـا تأکید بر اینکه بار اجرای برنامه ها در سـطح 

دانشگاه بر دوش مدیران محترم گروه های آموزشی است؛ افزود: 

کار ما به عنوان هیئت رئیسـه دانشـگاه سیاسـت گذاری درسـت، 

مانیتورینگ و تشـویق و تنبیه مناسـب و انتخاب افراد مناسـب 

اسـت ولـی مدیـر گروه اسـت کـه می توانـد چیـزی را عملیاتی 

کنـد یـا سیاسـتی را اعمـال کنـد و به طورکلی و به بیان سـاده 

اگـر مدیـر گـروه بخواهد می شـود و اگـر نخواهد نمی شـود و به 

بیـان صحیح تـر اثرگذارتریـن موقعیت در دانشـگاه مدیر گروه و 

رییـس بخـش هسـتند و هیچ فعالیتـی بدون همـت مدیر گروه 

اجرایی نخواهد شـد.

 وی در پایان سخنان خود با اشاره به اینکه در کشور ما در دو 

مبحث »تفکر« و »اخلاق« دچار مشکل هستیم؛ گفت: عادت 

به انجام کارها بر اساس روال تکراری در جامعه ما وجود دارد 

و تفکر جایگاهی در تصمیم گیری و عمل ما ندارد؛ همچنین در 

بحث اخلاق هم مشکلات زیادی داریم و این وظیفه ماست که 

دانشجویان را اهل فکر و اخلاق بار بیاوریم.

دومین همایش و فن بازار ملی سلامت برگزار شد

فن بازار ملی سلامت، گامی در راستای اقتصاد 
دانش بنیان و اقتصاد مقاومتی


